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Abstract

A prospective study conducted during the period, November 2003 

to  May  2004,  to  evaluate  the  performance  of  clinical  laboratories  in 

Sudan in measuring of some endocrine hormone levels using ELISA and 

RIA.  A total  of  42  serum samples,  which were  randomly taken from 

different individuals of both sexes, were analyzed for thyroid stimulating 

hormone (TSH) (pituitary-derived hormone) and thyroxine (T4) (thyroid-

derived hormone).  The results obtained for both hormones, using the two 

different  in  vitro techniques,  were  statistically  analyzed  using  ‘t’  test, 

correlation coefficient and linear regression. 

The  results  obtained  showed  that  there  were  no  significant 

differences between RIA and ELISA in TSH measurement (mean. Diff. – 

0.1002 mU/L, SD 1.417 and P > 0.05), while in T4 measurement there 

were  significant  differences  between  RIA  and  ELISA  (mean.  Diff. 

– 41.742 nmol/L, SD 36.462 and P <0.05).

Both  TSH  and  T4 measurements  showed  that  there  was  a 

correlation  between  RIA  and  ELISA  (62%  and  83.2%,  respectively). 

According to the analysis of the results obtained by the model of simple 

regression,  it  could  be  suggested  that  RIA was  superior  to  ELISA in 

measurement of both hormones.
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ملخص الدراسة

 أجريممت هممذه الدراسممة التوقعيممة خلل الفممترة مممن نوفمممبر

 م بغرض تقييم أداء المختبرات الطبيممة2004م وحتى مايو 2003

 في قياس بعمض هورمونمات الغمدد الصمماء بإسمتخدام المقايسمة

) والمقايسمممة المناعيمممة النزيميمممة (RIAالمناعيمممة  الشمممعاعية (

ELISA) ًا من أشخاص42)، تم أخذ  ) عينة دم تم اختيارها عشوائي

 مختلفيممن مممن الجنسممين، وقممد تممم تحليممل المسممتوى المصمملي

  و قممد تمممT4 و الغممدة الدرقيممة TSHلهورممموني الغممدة النخاميممة  

ًا باسممتعمال الطممرق الحصممائية  تحليل جميممع هممذه النتممائج إحصممائي

التية:

اختبار (ت)، معامل الرتباط والنحدار الخطي البسيط.

 أوضحت النتائج أنه ل يوجد اختلف ذو معنى بيممن المقايسممة

 المناعية الشعاعية والخرى النزيمية في تحليل مستوى هورمون

TSHوكممان الختلف الممدللي فممي المسممتوى الوسممطي لهممذا  

  وباحتمال1.417 – بانحراف معياري mU/L 0.1002الهورمون (

ًا ذو معنى بيممن0.05إحصائي أكثر من   ).  بينما يوجد هنالك اختلف

  وقد كان الختلفT4هذين القياسين في تحليل مستوى هورمون 

–nmol/L 41.742فممي المسممتوى الوسممطي لهممذا الهورمممون (   

).0.05 وباحتمال إحصائي أقل من 36.462بانحراف معياري 

 كذلك أوضحت نتائج هذه الدراسة هنالك توافممق بيممن هممذين

 TSHالقياسممين فممي تحليممل مسممتوى هورمممونيّْ الغممدة النخاميممة 

  علممى التمموالي.  ومممن83.2 و %62 بنسممبة T4%والغدة الدرقيممة 

 خلل النحممدار الخطممي البسمميط نجممد أن المقايسممة المناعيممة

 الشعاعية تتفوق علممى المقايسممة المناعيممة النزيميممة فممي تحليممل

مستوى هذين الهورمونين.   
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